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افزایش دوبرابری سود بوعلی
۹۰ درصد سود پتروشیمی بوعلی 

سینا میان سهامداران تقسیم می شود 

هیات مدیره پتروشیمی بوعلی سینا در نظر دارد 
روند تقسیم سود سال های گذشته را در سال جاری 
نیز ادامه دهد و بر همین اساس در صورت موافقت 
مجمع، امسال هم احتمالا ۹۰ درصد سود بوعلی 

میان سهامداران تقسیم خواهد شد. 
صنایع  شرکت  عمومی  روابط  گزارش  به 
پتروشیمی خلیج فارس، محمد رحیمی پور مدیر 
خبر  این  اعلام  با  سینا  بوعلی  پتروشیمی  مالی 
خوش به سهامداران »بوعلی« وعده داد، افزایش 
سود سال ۱۴۰۱ شرکت بیش از آنچه که اعلام شده 

است خواهد بود. 
پتروشیمی  مدیره  هیئت  پیشنهاد  افزود:  وی 
بوعلی سینا این خواهد بود که مانند سال قبل سود 
در موعد  با تصویب مجمع  و  توزیع شود  خوبی 
مقرر  پرداخت خواهد شد که امیدواریم این خبر 
خوب و خوشی برای سهامداران باشد.  رحیمی پور 
همچنین به سهامداران وفادار سهم بوعلی وعده 
داد: قطعا سال ۱۴۰۱ سود حاصله بیش از ۲ برابر 
سود سال ۱۴۰۰ خواهد بود و امیدواریم که این روند 
افزایش سود سهام شرکت پتروشیمی بوعلی سینا 
همچنان ادامه داشته باشد.  بر اساس اطلاعات 
منتشر شده از سال مالی ۱۴۰۱ پتروشیمی بوعلی 
سینا، این شرکت علاوه بر تولید بیش از ۲ میلیون 
تن محصول و تولید با ۱۱۸ درصد ظرفیت اسمی، 
موفق به ۴۸ هزار میلیارد تومان درآمد و حدود ۸۰ 

هزارمیلیار ریال سود خالص شده است. 
همچنین بوعلی به عنوان مالک بیش از ۱۱ درصد 
شرکت پتروشیمی تندگویان از محل تقسیم سود 
و  کرده  کسب  سود  تومان  میلیارد   ۳۵۵ شگویا 
پیش بینی می شود این شرکت به عنوان سهامدار ۱ 
درصد پتروشیمی مارون، از محل تقسیم سود این 
شرکت، بیش از ۱۰۰۰ میلیارد ریال سود کسب کند.

ارائه خدمات مالی بانک سینا به 
مجموعه های سیاحتی و مراکز 

تفریحی پارسیان گسترده تر می شود
بانک سینا و هلدینگ سیاحتی و مراکز تفریحی 
پارسیان برای توسعه ظرفیت های همکاری هم قدم 

شدند.
به گزارش روابط عمومی بانک سینا، بانک سینا 
هلدینگ  فعالیت های  تنوع  توسعه  با  همراستا 
سیاحتی و مراکز تفریحی پارسیان، اقدام به ارائه 
راه حل های کسب وکاری جدید برای ایجاد تعامل 
بیشتر با شرکت های این مجموعه کرده است که 
با امضای تفاهم نامه ای مشترک، مسیر همکاری 

مشترک ترسیم شده است.
در  سینا  بانک  مدیرعامل  فتحعلی،  غلامرضا 
از  استقبال  با  تفاهم نامه،  این  امضای  مراسم 
بانک  دوجانبه  و  مشترک  همکاری های  گسترش 
پارسیان  تفریحی  مراکز  و  سیاحتی  هلدینگ  با 
گفت: امیدواریم با افزایش تعاملات و ارائه خدمات 
پرداخت  همچنین  و  بانکی  نوین  محصولات  و 
تسهیلات در راستای نوسازی و بهسازی تجهیزات 
از  حمایت  در  مؤثری  گام های  تفریحی،  مراکز 
صنعت گردشگری و تأمین مالی این صنعت ایفا 

کنیم.
فتحعلی با اشاره به اینکه خدمات گردشگری و 
تفریحی شرکت سیاحتی و مراکز تفریحی پارسیان 
گردشگری،  حوزه های  در  مختلفی  تنوع  دارای 
تفریحی، اقامتی، موزه  ای و حتی حمل ونقل است، 
از ایجاد بسترهای مناسب در بانک سینا برای ارائه 
خدمات متنوع در زنجیره متنوع ارزش این شرکت 
خبر داد و اظهار امیدواری کرد اجرای برنامه های 
خلاقانه جدید در مسیر همکاری دو طرف، منجر 
در  و سیاحتی  گردشگری  بیشتر حوزه  تعالی  به 

کشور شود.
هلدینگ  مدیرعامل  پورتقی،  محمدحسین 
ابراز  با  هم  پارسیان  تفریحی  مراکز  و  سیاحتی 
خرسندی از انعقاد این تفاهم نامه که در فضای 
صمیمانه شکل گرفته است، گفت: این نیاز وجود 
داشته است که در راستای توانمندسازی اجتماعی، 
خدمات،  ارائه  در  ارزش آفرینی  و  بهره وری  رشد 
 همکاری بیشتری با نهادهای اقتصادی صورت دهیم.

وی افزود: هلدینگ تفریحی پارسیان خدمات محور 
است و امیدواریم بتوانیم با هم افزایی بیشتر فضایی 
را مهیا کنیم که منجر به بهره وری بیشتر مجموعه 

شرکت های بنیاد مستضعفان باشد.

بازدید رئیس سازمان فناوری 
اطلاعات ایران از تیم فناورانه »بله«

معاون وزیر و رئیس سازمان فناوری اطلاعات 
از  و  بازدید  »بله«  فناورانه  تیم  از  امروز  ایران 
اقدامات این تیم در خدمت رسانی به هموطنان 
ارز همراه حجاج و خدمت  ارایه  عازم حج، در 
در  کاربران  برای  تصویری  و  صوتی  تماس 

عربستان قدردانی کرد. 
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، محمد 
خوانساری در این بازدید که علیرضا ماهیار عضو 
هیات عامل و معاون فناوری اطلاعات و شبکه 
ارتباطات بانک ملی ایران، حامد منکرسی معاون 
سیاستگذاری و اعتباربخشی فناوری اطلاعات، 
عمومی  روابط  کل  اداره  رئیس  قدسی  مجتبی 
بانک، کاظم کیال مدیرعامل بله و تنی چند از 
مدیران بانک و سازمان فناوری اطلاعات حضور 
داشتند، ضمن اطلاع از آخرین وضعیت پایداری 
سرورها، برنامه های توسعه ای محصول و جذب 
خدمت  در  مجموعه  اقدامات  جدید،  کاربران 

رسانی به زائران حج را قابل تقدیر توصیف کرد.
اندازی هر خدمتی که  راه  اینکه  بیان  با  وی 
بتواند رضایت را برای مردم داشته باشد یقینا 
خواهد  ما  زندگی  در  مثبتی  ثمرات  و  بازتاب 
داشت، گفت: خدمت و محصول باید به گونه 
ای باشد که مردم به سهولت از آن بهره برده و 

رضایت کامل داشته باشند.
معاون  و  عامل  هیات  عضو  ماهیار  علیرضا 
بانک ملی  ارتباطات  اطلاعات و شبکه  فناوری 
ایران هم با بیان اینکه اپلیکیشن بله به عنوان یک 
استراتژی و ابزار برای عبور از دوره سنتی به بستر 
دیجیتالی بانک در نظر گرفته شده است، گفت: 
امروز این اپلیکیشن و محصول به عنوان بازوی 

اجرایی بانک ملی ایران نقش آفرینی می کند.
و  پولی  امروز سرویس های  اظهار کرد:  وی 
مالی بر بستر بله، بسیار مورد توجه و استقبال 
مردم قرار گرفته اند و روزانه بین دو تا چهار هزار 
درخواست ارز مسافری در بله به ثبت می رسد 
به  به صورت حضوری  زائران  این  از  پیش  که 
شعبه مراجعه می کردند. ماهیار ابراز کرد: هر 
فرد روزانه به طور متوسط پنج تا شش تراکنش 
بانکی انجام می دهد که می توان بخش عمده 
آن را در بستر بله سامان دهی کرد. همچنین 
ارایه  نیز ضمن  »بله«  مدیرعامل  کیال،  کاظم 
گزارشی از عملکرد این اپلیکیشن در موسم حج 
گفت: تعداد تماس های صوتی و تصویری بله 
و  تماس  از ۵۰۳ هزار  بیش  یکم خردادماه  در 
در روز گذشته بیش از ۹7۴ هزار تماس بوده 
است که رشد ۹۳ درصدی را نشان می دهد. 
وی خدمات بله برای حجاج را در دو بخش ارایه 
ارز حج تمتع و تماس صوتی و تصویری اعلام 
و خاطر نشان کرد: از ابتدای آغاز مراسم حج، 
بیش از ۲ هزار و ۸۸۳ حاجی، ارز خود را از طریق 
اپلیکیشن بله دریافت کرده اند. همچنین تاکنون 
بیش از ۲۳ هزار کاربر از طریق این اپلیکیشن ارز 

مسافری دریافت کرده اند.

تأیید افزایش سرمایه 52 درصدی 
بانک دی

سرمایه  افزایش  توجیهی  گزارش  پیشنهاد 
نقدی  آورده  محل  از  دی  بانک  درصدی   ۵۲
تایید  مورد  سهامداران  شده  حال  مطالبات  و 
قرار  بانک  قانونی  بازرس  و  حسابرس مستقل 

گرفت.
گزارش  دی؛  بانک  عمومی  روابط  گزارش  به 
منظور  به  دی  بانک  مدیره  هیئت  توجیهی 
پیشنهاد افزایش سرمایه دو مرحله ای شرکت، از 
مبلغ ۱۳۵ هزار میلیارد ریال به ۲۰۵ هزار میلیارد 
ریال از محل آورده نقدی و مطالبات حال شده 
سهامداران به تایید حسابرس مستقل و بازرس 
افزایش  این  است  گفتنی  رسید.  بانک  قانونی 
سرمایه به منظور اصلاح ساختار مالی و بهبود 

نسبت کفایت سرمایه بانک انجام می شود.

مجدد  برقراری  معتقدند  کارشناسان  از  بسیاری 
رابطه ایران و عربستان اگر منتهی به سرمایه گذاری 
طرف سعودی در ایران و نیز برقراری روابط اقتصادی 
میان طرفین نشود، عملا برای تهران بی فایده است 
و در این میان، این فقط ریاض است که از این رابطه 
نفع می برد.عبدالرضا فرجی راد در گفتگو با در این 
رابطه اظهار داشت: ایران و عربستان در حالی به 
تفاهم رسیدند که این دو کشور به دلایل زیادی به 
همکاری با یکدیگر نیاز داشتند، اما اینکه از همین 
باشیم  دو کشور  بین  تجاری  کار های  دنبال  امروز 
زود است و بعید به نظر می رسد، صحبتی در اینباره 

انجام شده باشد.
رابطه سیاسی ایران و عربستان  با اثرات اقتصادی

سفیر پیشین ایران در نروژ و مجارستان در ادامه 
گفت: هم ایران و هم عربستان می دانند که رابطه 
ارزشی  باشد،  اقتصادی نداشته  اثرات  اگر  سیاسی 
نخواهد داشت؛ بنابراین وزرای خارجه دو کشور در 
قدم اول با کمرنگ کردن اختلافات موجود در فضای 
تا در قدم های  را برقرار می کنند  اعتماد فی مابین 
به  شوند.  اقتصادی  ستد  و  داد  بحث  وارد  بعدی 
هرحال عربستان هم مثل ایران وزیر اقتصاد، وزیر 
قدم  دومین  حتم  طور  به  و  دارد   ... و  کشاورزی 
جدی دو کشور در راستای تفاهم، چیزی جز ورود 
به بحث های اقتصادی و خرید و فروش کالا نخواهد 
بود. باز هم تأکید می کنم، راه برای وارد شدن به بده 

بستان های اقتصادی کاملاً باز نشده است.
فرجی راد در پاسخ به این سوال که »چقدر می توان 
در بحث تجارت به حکومت بن سلمان اعتماد کرد« 
با گفتن »خیلی« اینطور توضیح داد که عربستان 
این روز ها شبیه عربستان گذشته نیست و سیاست 
خارجی شان کاملاً تغییر کرده است. در واقع دولت 
با  هم  و  با شرق  هم  تا  است  این  دنبال  سعودی 
غرب رابطه بسیار خوبی برقرار کند تا با وارد کردن 
تکنولوژی های روز دنیا در مسیر پیشرفت قدم بردارد 
و در نهایت به یکی از ۱۰ قدرت اول جهان تبدیل 
شود؛ لذا برای تحقق این امر به ثبات در منطقه 
احتیاجی مبرم دارد و می داند، ثباتِ خاورمیانه بدون 
دوستی با ایران بعید است. به همین دلیل انگیزه 

عربستان برای تعامل با ایران جدی است.
سفیر پیشین ایران در نروژ و مجارستان در پایان 
گفت: ایران برای تعامل با عربستان به تصمیمی 
حوزه  گیران  تصمیم  اما  رسید،  سودآور  و  خوب 
با  ستد  و  داد  بدانند،  باید  اقتصادی  و  دیپلماسی 
از  گذر  راستای  در  نمی تواند  تنهایی  به  عربستان 
ایران کند و لازم  وضعیت بحرانی فعلی، کمی به 

است، به فکر تعامل با کل دنیا باشیم.
اهمیت حوزه انرژی

دو  با  ایران  در  انرژی  حوزه  اخیر  روز های  البته 
خارجه  وزیر  سفر  یکی  بود؛  مواجه  تازه  موضوع 
عربستان به ایران و بازگشایی سفارت دو کشور در 
بهبود  برای  بسیاری  که  ریاض! مساله ای  و  تهران 
و گشایش اقتصادی و از جمله همکاری در حوزه 
انرژی و به خصوص گازی به آن امیدوار شده اند 
درباره  که  شایعاتی  باره  چند  تکرار  دیگر  مورد  و 
افزایش قیمت بنزین منتشر شده است؛ مساله ای 

که باز با تکذیب های جدی از سوی مسئولان مواجه 
شده است. در این میان نرسی قربان می گوید که 
بودجه ۱۴۰۲ بسته شده است و امکان تغییر قیمت 
حامل های سوخت بسیار اندک است.نرسی قربان، 
متخصص ایرانی حوزه اقتصاد انرژی است. او دکترای 
درباره  او  از  دارد.  لندن  دانشگاه  از  انرژی  اقتصاد 
تحولات تازه بین ایران و عربستان و امکان همکاری 
دو کشور در حوزه انرژی که تا امروز رقیب یکدیگر 
بوده اند و همچنین مساله افزایش قیمت حامل های 
سوخت پرسیده ایم.نرسی قربان در همان ابتدا و با 
اشاره به حواشی اخیری که پیرامون افزایش قیمت 
حامل های انرژی ایجاد شده است، به اقتصاد ۲۴ 
می گوید: »امروز دیگر بودجه بسته و همه کار ها 
انجام شده است پس چه تغییری ممکن است رخ 
بدهد؟ برای این تغییر حامل های سوخت به اراده ای 

قوی تر نیاز است.«
برنامه برای تغییر قیمت حامل های سوخت

این کارشناس سیاسی در ادامه نیز در پاسخ به 
این پرسش که ایران اکنون در حال واردات بنزین 
آیا این مساله نمی تواند موجب  از روسیه است و 
افزایش قیمت حامل های سوخت شود نیز می افزاید: 
»برنامه اصلی تغییرات در حوزه حامل های سوخت 
و انرژی بر روی نحوه توزیع است و حالا من دقیق 
نمی دانم چه برنامه و روشی را در دستور کار دارند، 
اما به نظر می رسد که برنامه این است که در کارت 

بنزین تغییراتی دهند و در واقع هر شهروندی نتواند 
با کارت دیگری از بنزین ۳ هزار تومانی استفاده کند 
و درواقع این اجازه را سلب کنند. در واقع تلاشی 
بنزین  کارت خود  با  باید  تنها  که هر کسی  است 
بزند بنابراین تغییرات زیادی در آن به وجود می آید. 
اگر این در مورد گازوئیل هم صدق کند، رقم صرفه 
جویی بنزین و گازوئیل رقم بسیار بالایی می شود. 
البته طرح های دیگری نیز احتمالا برای جا به جایی 

در سهمیه بنزین در حال بررسی باشد.«
نرسی قربان در ادامه نیز با توجه به تجدید ارتباط 
ایران با عربستان و روندی که در پیش گرفته شده 
است و همچنین با اشاره به ذخایر نفتی عربستان 
و پیش بینی هایی که درباره همکاری دو کشور در 
حوزه انرژی می شود ، تصریح می کند: »فروش گاز 
است  زیرساخت هایی  وجود  مستلزم  عربستان  به 
که اکنون برای ایران موجود نیست و زمان زیادی 
نیاز است. یعنی  این زیرساخت ها  ایجاد  برای  نیز 
این طور نیست که فردا برای صادرات گاز بیشتر و 
افزایش برداشت تصمیم بگیرند و این کار نیز انجام 
شود. از طرف دیگر در مورد اقتصاد ایران و عربستان 
می دانید که هر دو وابسته به صادرات نفت هستند و 
در این زمینه نمی توانند چندان همکاری با هم داشته 
باشند. در مورد مساله همکاری در حوزه های دیگر 
انرژی همچون میادین گازی نیز همان گونه که گفتم 
نیاز به ایجاد زیرساخت هایی است که خودش یک 

پروژه بلندمدت است؛ بنابراین از دید من تنها کاری 
که می توان انجام داد در دو حوزه مشترک است که 
ما با هم فعالیت داریم و می توانند در آن حوزه ها 

همکاری کرد.«
این کارشناس حوزه انرژی در ادامه نیز با اشاره 
امکان سرمایه گذاری عربستان در حوزه گازی  به 
این  اقتصادی  درصدی   ۸ رشد  به  توجه  با  ایران 
کشور و توان آن برای سرمایه گذاری می گوید: »اگر 
عربستان در چندین حوزه گازی ایران در خلیج فارس 
سرمایه گذاری کند و بخواهد آن را به مایع تبدیل کند 
یا با لوله انتقال دهد شدنی است و این امکان وجود 
دارد، اما باید توجه کرد این کار زمان زیادی می طلبد 
و به سرعت قابل انجام نخواهد بود و در کمترین 
حالت ممکن است به ۴ تا ۵ سال زمان نیاز باشد و 
این که فکر کنیم،حالا بتوانیم فردا یا روز پس از آن 
با عربستان همکاری گازی کنیم، این روند شدنی 
نیست. برای سرمایه گذاری عربستان در ایران به 
زمانی طولانی رابطه و امنیت در این رابطه نیاز است. 
برای سرمایه گذاری زود هنگام، راه فوری وجود ندارد 
مگر این که روی چیزی سرمایه گذاری کنند که ربطی 
به صادرات گاز به عربستان سعودی نداشته باشد، 
مثلا سرمایه گذاری در صنعت فولاد یا حتی ممکن 
است در پتروشیمی نیز این سرمایه گذاری را انجام 
دهد. غیر از این موارد من موردی دیگری را فعلا و در 

کوتاه مدت نمی بینم.«

و  کارشناسان  اذعان  به  امروز  بازنشستگی  صندوق های  وضعیت 
مسئولان فعلی و سابق این صندوق ها، بحرانی است و حتی دولت 
نیز قادر به تامین مالی این صندوق ها نیست. کارشناسان بی توجهی 
تاریخی به این صندوق ها را عامل بحران امروز می دانند بحرانی که اگر 
فکری برای آن اندیشه نشود در آینده نزدیک اقتصاد کشور را دستخوش 
التهابات جدی و کشور را دچار دردسرهای جدی اقتصادی و اجتماعی 

خواهد کرد.
در همین زمینه علیرضا حیدری، نایب  رئیس اتحادیه پیشکسوتان 
صندوق های  کرد:  عنوان   ۲۴ اقتصاد  با  گفتگو  در  کارگری  جامعه 
بازنشستگی با بحران روبه رو بوده و آن بخش از صندوق ها که به دولت 

وابسته هستند، مجبورند تعهدات خود را به دولت منتقل کنند.
حیدری ادامه داد: در آن بخش از صندوق ها که مانند تامین اجتماعی 
از محل حق  بیمه های وصولی و از محل بودجه های خود تامین منابع 
می کنند، شیب ها معنی دار در خلاف جهت هم حرکت می کنند و این 
شرایط نشان می دهد که در کوتاه مدت و در آینده نزدیک، صندوق بیمه 

تامین اجتماعی به عنوان بزرگترین صندوق  بیمه ای کشور که اتکایی هم 
به منابع دولت ندارد و بودجه امسال آن هم بسیار اعداد نجومی است، 

با مشکلات جدی مواجه شود.
بودجه امسال صندوق تامین اجتماعی معادل ۳۵ درصد بودجه کل 

کشور
وی افزود: امسال بودجه صندوق تامین اجتماعی ۶۴۵ هزار میلیارد 
تومان است این در حالی است که بودجه کل کشور معادل ۱۵۰۰ هزار 
میلیارد تومان است، این به معنای آن است که بودجه امسال تامین 

اجتماعی ۳۵ درصد بودجه کل کشور را شامل می شود.
مشکل جدی تامین مالی و ایفای تعهدات صندوق تامین اجتماعی

نایب  رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری تصریح کرد: ریسک 
در صندوق های تامین اجتماعی بسیار بالا است و اگر پیش بینی برای 
ایفای  و  مالی  تامین  با مشکلات جدی  آینده  در  نشود  انجام  ان ها 
تعهدات مواجه شده و هیچ نهادی در کشور نمی تواند کمکی به این 

صندوق ها کند.
وی افزود: متوسط هزینه های صندوق تامین اجتماعی ۵۰ هزار میلیارد 
تومان در ماه است و دولت نمی تواند هزینه های آن را پوشش دهد. 
غفلت تاریخی در مورد وضعیت صندوق های بازنشستگی دیده می شود 
و تدابیری که باید انجام شود به موقع صورت نگرفته و اکنون تصمیم 
گرفته شده که این عقب ماندگی ها در برنامه هفتم توسعه جبران شود 

که تبعات خاص خود را نیز خواهد داشت.
تغییرات برنامه هفتم توسعه در انطباق با سیاست های کلی تامین 

اجتماعی باشد
حیدری اظهار کرد: تمامی تغییرات در قانون برنامه هفتم توسعه باید 
با نگاه و در انطباق با سیاست های کلی تامین اجتماعی که از سوی 
رهبر انقلاب اعلام شده است، اعمال شود. سیاست های راهبردی برای 

تامین اجتماعی در نظر گرفته شده است اما بسیاری از تغییراتی که 
اکنون در پیش نویس لایحه برنامه هفتم توسعه پیش بینی شده، با 
راهبرد ها و سیاست های کلان تامین اجتماعی و حتی حوزه سلامت 
تطابق ندارد. این پیش بینی وجود دارد که مجلس نیز با همین نگاه، 

تغییرات معنی دار هنگام تصویب نهایی این قانون ایجاد کند.
نایب  رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری با اشاره به پیش بینی 
افزایش سن بازنشستگی در لایحه قانون برنامه هفتم توسعه خاطرنشان 
کرد: بسیاری از شاغلان ممکن است از همان ابتدای ورود به کار، بیمه 
نشده باشند که ناشی از ضعف بازرسی و نظارت توسط ماموران بیمه 
تامین اجتماعی است و افزایش سن در بازنشستگی می تواند به معنای 
تعداد سال های کاری بیشتر باشد و این موضوع در صنوف بسیار دیده 

می شود.
برگشت  و  رفت  سیستم  و  غیرحضوری  خدمات  کرد:  اظهار  وی 
از  نیز  اجتماعی  تامین  سازمان  و  کارفرما  و  بیمه شده  بین  اطلاعات 
موضوعاتی است که می تواند موجب بیمه  نشدن برخی از شاغلان 
از  دیگر  یکی  کرد:  عنوان  در صنوف شود.حیدری  جدید  یا  گذشته 
مشکلات نیز این است که اسناد بیمه شدگان ناقص است، به طور مثال 
از ۳۰ سال کارکرد برخی از شاغلان در صنوف، تنها اسناد ۱۵ سال 
موجود است. اگر قرار باشد برخی به سنوات و سابقه بیمه در کنار شرط 
سنی برسند ممکن است برخی از شاغلان به شرایط بازنشستگی نرسند 

و پیش از آن فوت کنند.
نایب  رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری در پایان با بیان اینکه 
اکنون یکی از معضلات صندوق های بازنشستگی مدیریت های دولتی و 
دستوری در شرکت های سرمایه گذاری وابسته به این صندوق ها است، 
خاطرنشان کرد: در برنامه هفتم توسعه هیچ پیش بینی در این باره 

صورت نگرفته است.

برای سرمایه گذاری عربستان در ایران به یک رابطه چند ساله نیاز است

وابط تهران و ریاض وزن بالای اقتصاد در ر
توافق ایران و عربستان یا بهتر است گفته شود، پایان تنازع جدی جمهوری اسلامی با دولت سعودی هم برای دو کشور، هم برای خاورمیانه، هم برای جهان 
اسلام و البته برای کل نظام بین الملل امری مهم است. البته با این شرایط که تعامل دیپلماتیک پلی برای برقراری رابطه های تجاری - اقتصادی باشد تا در 

آن صورت بتوانیم بازگشایی سفارت های دو کشور را رخدادی تاثًیرگذار تلقی کنیم.

صندوق بیمه تامین اجتماعی در بزنگاه بحرانشرایط تامین مالی در صندوق  های بازنشستگی بحرانی است

اگر عربستان در 
چندین حوزه 

گازی ایران در 
خلیج فارس 

سرمایه گذاری 
کند و بخواهد 
آن را به مایع 

تبدیل کند یا با 
لوله انتقال دهد 

شدنی است و 
این امکان وجود 

دارد، اما باید 
توجه کرد این 

کار زمان زیادی 
می طلبد و به 
سرعت قابل 

انجام نخواهد 
بود

نظام کارمزد باید به نفع همه عوامل و عناصر شبکه پرداخت اصلاح شود. به 
عبارتی عواملی که در ساختار و فرایندهای شبکه پرداخت حضور دارند و هزینه و 
زمان صرف می کنند، باید برای تداوم حیات و بهبود در ارایه خدمات از منافع و 

درآمدهای حداقلی آن نیز برخوردار شوند. 
کورش پرویزیان؛ مدیرعامل بانک پارسیان اظهار کرد: با مصوبه اخیر بانک مرکزی 
مدل جدید نظام کارمزدها به الگوی شبکه های پرداخت بین المللی نزدیک تر شده 
است. چنین تغییراتی نظام بانکی را نسبت به نظامات سایرکشورهای مشابه دنیا 
به روزتر کرده و موجب ارتقای رتبه کشور می شود. همچنین نظام جدید کارمزدی 
موجب افزایش سرمایه گذاری بانک ها در شبکه پرداخت نیز می شود. با انجام سرمایه 
گذاری های جدید و با ارتقا و به روزرسانی شبکه پرداخت شاهد افزایش کیفیت 

خدمات و گسترش آن باشیم.
وی افزود: نکته مهمی که باید به عنوان نماینده بانک های خصوصی ضمن تشکر از 
اهتمام حوزه فن آوری بانک مرکزی در خصوص انجام کار سنگین بخشی از اصلاحات 
نظام کارمزد های الکترونیکی باید عرض کنم این است که سالیان زیادی بود که دست 
اندرکاران به دنبال اصلاح چنین موضوعاتی بودند و رایزنی های مختلفی با بخش 
های مختلف در سال های گذشته انجام شد تا لااقل هزینه خدمات توسط استفاده 
کننده نهایی از این خدمات پرداخت شود که متاسفانه انجام نشد. بخشی از این 
مسئله، در بخش دولتی همچنان حل نشده است و امیدواریم با توجه به اینکه 
بانک مرکزی در این دوره به اصلاح نظام کارمزدها پرداخته، این مسائل نیز برطرف 

شود. 

پرویزیان با بیان اینکه بانک ها برای تکالیفی که از سوی دولت در مورد پاسخ به 
استعلامات وا ارایه خدمات به دستگاه های مختلف دولتی انجام می شود، هزینه 
می کنند، ولی کارمزدی دریافت نمی کنند ولی برعکس هر اطلاعاتی بانک ها از 
دستگاه های دولتی می گیرند، بابت آن هزینه پرداخت می کنند ، تصریح کرد : برای 
مثال استعلام های سازمان مالیاتی و برخی از دستگاه ها برای تراکنش ها برای بانک ها 
هزینه هایی به همراه دارد که هزینه این خدمات از سوی دولت به بانک ها پرداخت 
نمی شود. این در حالیست که بانک ها برای هر استعلامی از بخش های دولتی مثل 

ثبت احوال و وزارت ارتباطات هزینه پرداخت می کنند. 
البته در گذشته پیشنهاداتی در این باره مطرح شده اما روند اجرای آن در حال 
حاضر متوقف شده است و امیدواریم در دوره جدید این مسئله نیز برطرف شود تا با 

افزایش درآمدها ، سرمایه گذاری ها افزایش یابد. 
لزوم اصلاح برخی موارد در شبکه بانکی 

مدیرعامل بانک پارسیان با تاکید بر اینکه گردش پول در کشور موضوع بسیار 
مهمی است، اظهار کرد: امروزه تقریبا اکثر سپرده گذاران نسبت به سپرده گذاری 
خود در بانک اطمینان دارند. بنابراین هزینه های امنیت و حفظ سپرده ها باید در نظر 
گرفته شود. در سال های گذشته سیاست حاکم در بانک مرکزی و دولت این بوده که 
بانک ها بروی سپرده های کوتاه مدت تمرکز کنند. در حال حاضر سپرده های بلند مدت 
پنج ساله و بالاتر وجود ندارد .این در حالیست که بازپرداخت تسهیلات تکلیفی که 

دولت بر عهده بانک ها گذاشته، بلندمدت است. پ
وی افزود: وام مسکن ۱۵ ساله و ۲۰ ساله، ودیعه بالای ۵ سال و 7 سال و تسهیلات 

ازدواج و دیگر بخش ها نیز بازپرداختی بیش از سه سال دارند. در این شرایط یک 
عدم انطباق بین خواسته سیاست گذار و منابع بانک ها ایجاد شده و اگر حتی رسوبی 
از منابع مردم در بانک ها وجود داشته باشد، تماما صرف تسهیلات تکلیفی بانک ها 
می شود. پرویزیان در ادامه گفت: از طرفی منابع دولت هم به بانک مرکزی منتقل 
شده و رسوب پول دولت در بانک مرکزی است. پول های خرد دیگر نیز نمی تواند این 

هزینه ها را پوشش دهد. 
مدیرعامل بانک پارسیان با تاکید به اینکه تورمی که در اقتصاد کشور وجود دارد 
تمام این الگوها را تحت تاثیر خودش قرار داده است، گفت: اگر این مسئله درمان 

شود مناسبات بهتری بین بانک، فعالان اقتصادی و مردم برقرار می شود. 
در شرایط فعلی، از رسوب منابع برای پرداخت تسهیلات تکلیفی استفاده می شود 
و همه بانک ها به نسبت سهمیه سالانه باید این تسهیلات را اختصاص دهند. برای 
مثال در قانون بودجه امسال آمده که ۵۰ درصد رسوب حساب های جاری و ۱۰۰ 

درصد سپرده قرض الحسنه را صرف این تسهیلات پرداختی کنند. 
وی افزود: اما طبق محاسباتی که انجام شده، اگر همه این سپرده ها را هم در نظر 
بگیریم، باز به اندازه تکالیفی که برای شبکه بانکی در نظر گرفته شده، نمی شود و 

اعداد و ارقام ابلاغی برای تسهیلات تکلیفی بسیار بالاتر است. 
این مسائل قواعد را بر هم می زند و این تکالیف رابطه بین بانک و مشتری را بر 
هم می زند. در چنین شرایطی بانک نمی تواند پاسخ درستی به نیاز مردم بدهد و 
نارضایتی ایجاد می کند. از طرفی بانک ها منابع درآمدی زیادی از محل کارمزدها 
ندارند و حتی برخی کارمزدهای معمولی هم اخذ نمی شود مثلا در برخی کشورهای 

دیگر برای نگه داری وجوه در حساب های بانکی کارمزد دریافت می شود، اما در کشور 
ما برای این بخش کارمزد اخذ نمی شود.

برای مثال اگر دانشجویی در یک کشورهای پولی در حساب بانکی داشته باشد، 
ماهیانه مبلغی به عنوان کارمزد از او دریافت می شود. 

شبکه پرداخت باید بتواند هزینه خدماتش را دریافت کند و سرمایه گذاری آتی 
نیز انجام دهد .

مدیرعامل بانک پارسیان مطرح کرد
اصلاحات نظام کارمزد باید به نفع همه شبکه پرداخت باشد 


